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Barčiansky súčasník
Z rokovaní
Starosta mestskej časti zvolal na deň 18.9. 2019 

o 16,00 hod. šieste zasadnutie miestneho zastupiteľ-
stva v zasadačke na 1. poschodí, Abovská 32, s prog-
ramom, ktorý bol nasledovný:
1. Otvorenie
a) Schválenie programu rokovania, b) Voľba návr-

hovej komisie, c) Určenie overovateľov zápisnice
2. Dopyty, návrhy, podnety a požiadavky občanov
a) Požiadavky prítomných občanov
3. Návrhy na zmenu územného plánu
4. Prezentácia zámeru Europark Košice
5. Kontrola uznesení 
6. Správa starostu o činnosti od posledného MZ 
7. Informácia predsedov komisií o činnosti 
8. Správa hlavného kontrolóra 
9. Monitorovacia správa za 1. polrok 2019
10. Informácia o stave investícií a technických prác 
 k 31.8.2019
11. Špecifi kácia uznesení – úprava rozpočtu mesta 

Košice
12. Návrh I. zmeny programového rozpočtu na rok 

2019
13. Dopyty a interpelácie poslancov
14. Rôzne 
15. Záver 

Pracovné predsedníctvo pracovalo v zložení: páni 
František Krištof a Marek Rusnák, pani JUDr. Mária 
Želinská a prednostka úradu PhDr. Mária Kmecová. 
Za zapisovateľku bola menovaná pani Danka Bed-
nárová.

 Za skrutátora bol schválený pán Ing. Daniel An-
tal. Za overovateľov zápisnice boli určení pán Maroš 
Kuruc a Rusnák Marek, do návrhovej komisie boli 
zvolení pani Monika Sedláková a pán Igor Sidor, Mgr., 
PhD, MBA Prítomných bolo 7 poslancov, takže roko-
vanie bolo uznášaniaschopné. K niektorým bodom 
rokovania:

2. Dopyty, návrhy, podnety 
a požiadavky občanov

V rámci tohto bodu sa prihlásili a vystúpili:
• Ing. Sedlák Dušan – vo veci doplnkov územného 

plánu a ďalší postup. Starosta reagoval, že predmet-
né požiadavky sú spracované v bode 3 a následne po 
schválení, resp. odporúčaní MZ budú odstúpené na 
magistrát k riešeniu.

• Ing. Varga Štefan – prečítal svoje požiadavky 
v rozsahu 10. bodov s otázkami na starostu, a to vo 
veci územného plánu, dostupnosti zápisnic, lokality 
za ihriskom, vecného bremena pre VSD, rokovaní 
s VSD, požiadavky, resp. výhrady k navrhovaným lo-
kalitám pre zmeny a doplnky územného plánu, ig-
norácia jeho požiadaviek. Starosta priebežne na jeho 
jednotlivé požiadavky reagoval s tým, že v súvislosti s 

web stránkou išlo o technickú chybu pri zadávaní, čo 
je odstránené, v súvislosti s územným plánom a pre-
rokovávaniu problematiky s VSD mu bolo opakovanie 
písomne odpovedané s tým, že v súvislosti s vyra-
dením územného plánu lokality „Za ihriskom“ vyra-
dilo mesto Košice lokalitu zo schvaľovania, nakoľko 
pán Varga nesplnil podmienky spracovania odborne 
spôsobilou osobou, v súvislosti s VSD má splnomoc-
nenie, takže mestská časť nebude zabezpečovať 
developerskú činnosť na jeho lokalite, je potrebné 
splniť dané podmienky v rámci jednotlivých vyjadre-
ní. V rámci záverov z rokovaní s VSD boli podané 
informácie v rámci materiálov do MZ ako i na MZ, 
vrátane prerokovaných materiálov v oblasti vecného 
bremena, pôvodná lokalita „Za ihriskom“ v súčasných 
návrhoch nie je zaradená z dôvodu, že všetky pod-
klady mestská časť zaslala a ÚHA vyradila túto lokalitu 
zo schvaľovacieho procesu mestského zastupiteľstva 
z dôvodu, že nebol dodaný adekvátne spracovaný 
materiál zodpovednou osobou, nie mestskou čas-
ťou. Zároveň sa starosta ohradil k „zaujatosti“ voči 
jeho požiadavkám s tým, že osobne navrhol riešenie 
v lokalite „Za ihriskom“ ako aj v oblasti elektrických 
rozvodov s tým, že danú problematiku musí riešiť de-
veloper, teda p. Varga a nie mestská časť. Na druhej 
strane opakovane potvrdil ochotu pomôcť, no veci 
musí riešiť v zmysle daných požiadaviek. Záverom 
starosta oznámil, že napriek už viacerým písomným 
i súčasným i predošlým odpovediam, bude na jeho 
požiadavky odpovedané písomne.

• Ing. Ernest Salzer – Berzeviczyho ulica – infor-
mácia ohľadom riešenia komunikácie z hľadiska vo-
dovodu a kanalizácie. Starosta potvrdil, že hľadajú 
riešenie napojenia na gravitačnú kanalizáciu v súvis-
losti s riešením kanalizácie spodných komunikácii s p. 
Ing. Sedlákom, resp. Tomášom Makom s tým, že „čo 
bude skôr “, tou cestou sa s kanalizáciou a infraštruk-
túrou pôjde.

• Ing. Juhász Ondrej – informácia vo veci Čapaš 
– prístupová cesta v smere k letisku – starosta rea-
goval, že úseky na parcelách mestskej časti, resp. PF 
sú vyčistené, je ešte potrebná úprava terénu a zaval-
covanie pôvodnej poľnej cesty, v rámci technických 
možností a počasia sa budeme snažiť v jeseni i v sú-
činnosti s pánom poslancom Marošom Kurucom.

• Pani Mária Stajková – územný plán v lokalite 
„Za ihriskom“ v nadväznosti na pána Ing. Vargu,

• a problematika ohrozujúcich stromov a pri-
ľahlého potoka v lokalite Červený Rak, poďakovala 
za predošlé orezy, no stále sú ešte problémy. Starosta 
reagoval, v súvislosti s lokalitou „Za ihriskom“ situácia 
je na developerovi a dohodnutí sa s ÚHA, VSD i vlast- Foto: Mirko Vacula
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níkmi pozemkov. Vo veci stromov pôjde opäť preveriť 
a dohodnúť s príslušnými riešenie. 

• Tomáš Mako – informoval o postupe prác na 
projektových prácach a stanoviskách vo vzťahu k NN 
rozvodom a kanalizácii. Starosta mu poďakoval za in-
formáciu, ktorá sa dotýka aj ďalších investorov. Mes-
tská časť bude súčinná v spoločnom postupe. 

3. Návrhy na zmenu územného plánu 
V súvislosti so skutočnosťou, že stále dochádza 

k požiadavkám občanov vo veci úprav, resp. zmien 
územného plánu, bolo navrhnuté opakovane postú-
piť sumár základných požiadaviek na zmeny, resp. 
zmenu koncepcie tvorby územného plánu s tým, že 
v budúcom roku, aj v súvislosti so zmenou vo vede-
ní ÚHA by mohli byť realizované koncepčné zmeny 
a riešené požiadavky. Materiál je spracovaný na web 
stránke v rámci materiálov MZ.

Ide o nasledovné lokality:
• Lokalita roh Fándlyho – Čkalovova, požiadavka 

riešiť návrh funkčnej plochy pre výstavbu rodinných 
domov, maximálne výškové zónovanie navrhovaných 
objektov riešiť v kontexte s jestvujúcou okolitou zá-
stavbou

• Lokalita roh Gavlovičova – Borodáčova, riešiť ná-
vrh funkčnej plochy pre výstavbu rodinných domov, 
maximálne výškové zónovanie navrhovaných objek-
tov riešiť v kontexte s jestvujúcou okolitou zástavbou

• Niklová - riešiť návrh funkčnej plochy pre výs-
tavbu rodinného domu a protihlukovej bariéry na 
ploche obslužnej komunikácie a Upraviť grafi ckú časť 
na základe jestvujúceho stavu 

• Lokalita pod hospodárskym dvorom - riešiť 
zmenu trasovania obslužných komunikácií a násled-
ne stavebných parciel pre výstavbu rodinných domov 
z dôvodu vhodnejšej realizácie podľa vlastníckych 
vzťahov v zmysle požiadavky investorov..

• Lok. č. 5 - Riešiť návrh funkčnej plochy pre výs-
tavbu rodinných domov.

Maximálne výškové zónovanie navrhovaných ob-
jektov riešiť v kontexte s jestvujúcou okolitou zástav-
bou rodinných domov.

• Lok. č. 6 - Zrušiť navrhovanú pešiu komunikáciu 
a parcely začleniť do funkčnej plochy pre výstavbu 
rodinných domov.

• Lok. č. 7 - Riešiť návrh funkčnej plochy pre 
výstavbu rodinných domov. Maximálne výškové zó-
novanie navrhovaných objektov riešiť v kontexte 
s jestvujúcou okolitou zástavbou rodinných domov. 
Zabezpečiť protihlukové opatrenia pre obytné úze-
mie z automobilovej dopravy z ul. Osloboditeľov.

• Lok. č. 8 – Svetlá Pusta - Riešiť návrh funkčnej 
plochy pre výstavbu rodinných domov

Obslužné komunikácie dopravne zokruhované. 
Maximálne výškové zónovanie navrhovaných objek-
tov riešiť v kontexte s jestvujúcou okolitou zástavbou 
rodinných domov a ochrannými pásmami letiska. 
Na riešenú lokalitu je spracovaná urbanistická štúdia. 
Mestská časť v zmysle záverov stavebnej komisie po-
žaduje napojenie prístupovej komunikácie Svetlej Pus-
ty zo západu, t.j. napojenie na komunikáciu „K letisku“

• Lok. č. 9 – ul. Horovova. Mestská časť v zmys-
le predchádzajúcich písomných požiadaviek žiada-
la o zrušenie záväzného pravidla, že každá zmena 
oproti územnému plánu musí byť riešená len cez 
zmeny a doplnky k územnému plánu. Obzvlášť sme 
to požadovali v súvislosti s prípadným posunom v na-
drozmerných záhradách v mestskej časti s ohľadom 
na možné prístavby, či rozšírenie zastavaného územia.

• Lok. č. 10 – ul. Timravy - V súvislosti s realizáciou 
zmeny územného plánu v lokalite Čkalovova – sep-

tember 2018, je potrebné upraviť a aktualizovať ko-
munikáciu a IBV z ulice Timravy podľa spracovaného 
návrhu.

• Lok. č. 11 – Svetlá Pusta – Juh. V nadväznosti na 
Overovaciu štúdiu zo dňa 12.9.2019 ako podklad pre 
zmenu ÚPN – HSA a podklad pre zmenu ÚPN-Z Bar-
ca, ktorej cieľom je a) Náprava nesúladu ÚPN-HSA 
Košice a ÚPN-Z Barca, b).  Možnosť 
prirodzeného doplnenia územia na úrovni ÚPN-HSA 
Košice a ÚPN-Z Barca, c) Návrh funkčnej a priestoro-
vej regulácie.

Okrem týchto nových požiadaviek na zmeny 
a  doplnky územného plánu boli zopakované už pre-
rokované v miestnom zastupiteľstve a zaslané požia-
davky v poslednom období týkajúce sa Svetlej Pusty, 
resp. ulice Svetlá.

Súčasťou materiálu bol aj už zaslaný rozsah ná-
vrhov (už to bolo aj v BS) za účelom pripomenutia 
spracovateľom požiadavky občanov. 

Po rozprave k materiálu MZ prijalo súhlasné 
uznesenie s výnimkou bodu – lok. č.6. Následne spra-
covaný materiál bol spolu s uznesením odoslaný na 
magistrát mesta Košice.

4. Prezentácia zámeru Europark Košice
 Zástupcovia spoločnosti Europark Košice požia-

dali o možnosť prezentácie zámeru, t.č. nultej  etapy 
železničného podjazdu a prejazdu do areálu z Pod-
nikateľskej ulice, v nadväznosti na  územný plán sú-
hlasné stanovisko z roku 2008. Následne prezentovali 
v projekcii predmetný  zámer s tým, že informovali 
o základných zámeroch. V rámci rozpravy starosta 
reagoval, že podmienky od roku 2008 sa výrazne 
zmenili (betonáreň, ŽKS a rozšírenie ďalších podnika-
teľských subjektov v tejto lokalite, pričom predmetná 
komunikácia nezodpovedá technickým požiadav-
kám, pričom je problém v majetkovej podstate ko-
munikácie. Stanovisko  mestskej časti nemôže platiť 
10 rokov, keď bežne pri stavebných konaniach už 
ročné stanovisko je neplatné. V tejto veci boli zasla-
né stanoviská mestskej časti aj príslušným úradom. 
V rozprave ďalej bola diskuto-
vaná nová prístupová komuni-
kácia a ďalšie varianty. Miestne 
zastupiteľstvo vzalo informáciu 
na vedomie.

9. Monitorovacia 
správa 

za 1.polrok 2019
Monitorovacia správa pro-

gramového rozpočtu mestskej 
časti za 1. polrok 2019

OBSAH:
1. ROZPOČET MESTSKEJ ČASTI 

ZA 1. POLROK 2019
2. ROZBOR PLNENIA PRÍJMOV 

ZA 1. POLROK 2019
3. ROZBOR ČERPANIA VÝDAV-

KOV ZA 1. POLROK 2019

4. HODNOTENIE PLNENIA PROGRAMOV MESTSKEJ 
ČASTI

5. VÝSLEDOK ROZPOČTOVÉHO HOSPODÁRENIA 
ZA 1. POLROK 2019

6. TVORBA A POUŽITIE PROSTRIEDKOV PEŇAŽ-
NÝCH FONDOV 

A. REZERVNÝ FOND
B. FOND OPRÁV
C. SOCIÁLNY FOND
7. PREHĽAD O STAVE A VÝVOJI DLHU K 30.06.2019
8. PREHĽAD PRIJATÝCH DOTÁCIÍ
A. ZO ŠTÁTNEHO ROZPOČTU A VEREJNÝCH 

FONDOV
B. Z ROZPOČTU MESTA KOŠICE
9. PREHĽAD O POSKYTNUTÝCH DOTÁCIÁCH PRÁV-

NICKÝM OSOBÁM 
10. PRÍLOHY: 

Finančný tabuľkový prehľad plnenia a čerpania 
schváleného rozpočtu na rok 2019 bol zostavený a je 
v priloženom tabuľkovom prehľade a zároveň v hod-
notiacich tabuľkách sledovaný v rámci programovej 
štruktúry aj v členení podľa funkčnej- štatistickej 
klasifi kácie a podľa hlavných kategórií ekonomickej 
klasifi kácie rozpočtovej klasifi kácie, čím sú splnené 
podmienky § 10 a § 16 zákona č. 583/2004 Z.z. o roz-
počtových pravidlách územnej samosprávy.

Rozpočet mestskej časti na rok 2019 bol zosta-
vený ako vyrovnaný. Bežný rozpočet bol zostavený 
ako prebytkový a kapitálový rozpočet ako schod-
kový. Hospodárenie sa riadilo podľa schváleného 
rozpočtu na rok 2019. Rozpočet mestskej časti bol 
schválený miestnym zastupiteľstvom dňa 27.02.2019 
uznesením č. 22/02/2019. Mestská časť má zákonnú 
povinnosť sledovať a hodnotiť rozpočet v priebehu 
roka, čo je splnené spracovaním tejto monitorovacej 
správy.

Po rozprave, stanovisku fi nančnej komisie a hlav-
nej kontrolórky bola monitorovacia správa vzatá na 
vedomie.

10. Informácia o priebehu technických 
a investičných prác

Mestská časť v rámci svojej technickej činnosti 
a investičnými prácami v roku 2019 k 31.8.2019 za-
bezpečovala hlavne tieto činnosti:

• Hlavnou činnosťou v priebehu tohto roku boli 
aktivity investora Slovak Telekom prostredníctvom 
spoločnosti Spojstav výkopové práce za účelom ulo-
ženia optického kábla v rámci I. etapy, s následnou 
úpravou asfaltom, táto činnosť stále prebieha

• Na kultúrnom dome boli realizované vonkajšie 
úpravy – rozšírenie schodov a ich nová povrchová 

Z rokovaní

Kategória 

Schválený Skuto nos  %  

rozpo et k 30.06. plnenia/ 

2019 2019 erpania 

Príjmy celkom 683 383 € 358 013,79 € 52,39 

z toho:    

Bežné príjmy 671 139 € 358 013,79 € 53,34 

Kapitálové príjmy 0 € 0 €  

Príjmové finan né operácie 12 244 € 0 € 0 

Výdavky celkom 683 383 € 356 348,76 € 52,14 

z toho:    

Bežné výdavky 601 025 € 314 360,03 € 52,30 

Kapitálové výdavky 51 825 € 26 548,31 € 51,23 

Výdavkové finan né operácie 30 533 € 15 440,42 € 52,22 

Rozpo et M  683 383 €   
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úprava. Výstavba novej vodomernej šachty pri KD, 
rovnako novú povrchovú úpravu dostali aj boč-
né schody do Niké, vrátane zábradlia a príslušných 
úprav prívodov. Boli upravené parkovacie priestory 
severne od kultúrneho domu kamenivom a zavalco-
vaním, konečná úprava asfaltom nebola realizova-
ná v dôsledku nedorozumenia pri riešení chodníka 
a jeho asfaltovej úpravy. Realizované bolo kovové 
oplotenie a nové kovové brány do priestorov kultúr-
neho domu, zábradlie

• V súčinnosti s Euroviou, a.s. bola realizovaná 
povrchová úprava brúseným asfaltom komunikáciií 
Zichyho a Janitorova

• Vyčistené boli kanalizačné vpúste a koše na uli-
ciach Gavlovičova, Pri pošte, Zborovjanova, Hečkova, 
celkom 22 vpústi, vrátane priebežnej zbernej vpúste.

• Realizované boli opravy výtlkov vo vlastnej réžii 
ako aj dodávateľsky s využitím Spojstavu u výtlkov 
a prepadov na uliciach Čkalovova, Medená, Cínova, 
Turnianska, prekopávky v parku.

• V súčinnosti s Astexom boli odstránené štyri ha-
varijné situácie dažďovej kanalizácie - prepady

• V súvislosti s upozornením na ťažkú techniku po 
vymeraní a vytýčení komunikácie „Čapaš – k letisku“ 
bola zemina využívaná na planýrovanie a čiastoč-
ný zásyp rokliny - zarovnanie na našom pozemku, 
kamenný a stavebný odpad bol odnášaný do re-
cyklačky, zelený a drevený odpad do kompostárne, 
komunálny odpad do Kositu, a to formou VKK. Prie-
bežne sa dočisťoval Čapaš od kameňov a zabezpeči-
la sa jeho kosba 2x.

• Boli vykonané nevyhnutné opravy časti terasy 
na cintoríne, a to novou dlažbou, ďalej výmena čer-
padla na cintoríne a vyčistenie studne

• V jednom byte bola zabezpečená výmena kotla, 
v 6 bytoch boli zabezpečené servisy kotlov, po búrke 
boli realizované opravy na 3 kotloch, boli vykonané 
diagnostiky a opravy termostatov v 4 bytoch

• Upravené boli plochy v športovom ihrisku v par-
ku vr. obrubníkov, oprava zariadení, oprava detského 
ihriska po poškodení 

• Nové vchodové dvere – výmena starých poško-
dených dverí – služobný vchod do kaštieľa

• Výkop a osadenie 1 ks VO na ulici Zichyho
• Priebežne boli zabezpečované kosby na zelenej 

ploche vyše 14 ha vr. lokality Čapaš. Niektoré úseky – 
park – 3-4 x, cintorín – 3 x, Osloboditeľov boli kosené 
3 – 4 x, pri pamätníku 6x

• V mestskej časti bola priebežne zabezpečená 
zimná údržba s následným pozberom posypového 
materiálu.

• Na kaštieli bol vymenený dažďový kotlík, vyme-
nená strešná krytina poškodená po búrke. Opravené 
boli lokálne poškodenia - vysprávky vonkajšej omiet-
ky na kaštieli v 4 rohoch budovy s následnou maľbou, 
ďalej opravené boli vnútorné omietky – vysprávky 
WC, schodište pri knižnici. Opravené bolo hlavné 
vstupné kamenné schodište pri Zichyho kaštieli

• Osadené boli nové dopravné značky v zmysle 
rozhodnutia DK, ako aj poškodené značky a nahra-
dené rozbité dopravné zrkadlá

• Osadené a priebežne sú udržiavané koše na 
psie exkrementy

• Došlo k orezu cez plošinu a výrubu suchých, 
resp. poškodených stromov po búrkach s následným 
odvozom dreva, konáre a zelene do kompostárne – 
niekoľko 30m3 VKK

• Priebežne sú zabezpečované čistiace práce 
na verejných chodníkoch a miestach, priebežne za-
bezpečujeme čistiace práce po mesačných zberoch 
veľkokapacitných kontajnerov a následný vývoz kon-

tajnerov, zber zeleného odpadu – konárov, stromov 
– od občanov a následný vývoz do kompostárne, 
pravidelný týždenný vývoz odpadov z parku.

• Priebežná údržba cintorína s následným vývo-
zom kontajnerov a s účasťou na obradoch

• Likvidácia divokých skládok – pri Kokšov – Bakši 
– ekoaktivisti – okresný úrad - mesto

• V súčinnosti s mestskou časťou bol skolaudova-
ný v časti Svetlá Pusta takmer 500 m úsek kanalizácie, 
ktorú zabezpečuje VVS, a.s.

• V parku je zabezpečovaná priebežná údržba 
detského areálu, opravy lavičiek v parku, výmeny do-
sák, nátery

• Nátery mostnej konštrukcie na Turnianskej
• Rekonštrukcia prívodu vody do jazierka – kas-

kády vr. zeolitu, výmena čerpadla a rozvodu kaskády 
napájadla – prečerpávačka, pravidelné čistenie fontá-
ny – čerpadla v jazierku

• Čistenie dažďových zvodov na budovách mest-
skej časti a lapačov, prečisťovanie odpadovej kana-
lizácie 

• Vyčistenie vodovodnej nádrže na Hečkovej – 
vyvŕtanie koreňov, odstránenie odpadu a nánosu,

• Skolaudovaná bola stavebná akcia – Zateplenie 
kultúrneho domu a oprava fasády“ Súčasťou kolau-
dácie bola aj certifi kácia budovy, ktorá dosiahla úro-
veň „B“

• Po menších peripetiách mestská časť získala 
stavebné povolenie na akciu Námestie mladých poľ-
nohospodárov – Parkovisko a rekonštrukcia komuni-
kácie – je už právoplatné a začalo sa s jej realizáciou.

• Výroba a montáž poškodenej striešky nad vcho-
dom – blok č. 5, výmena kamerového nahrávača, 
osadenie fotopasce

• Výsadba 10 tisov, 70 ks popínavých brečtanov 
a 30 ks vavrínovec lekársky v severovýchodnej časti 
parku – v rámci projektu SPP, ďalej výsadba a úprava 
záhonov v parku

• Priebežne boli realizované opravy verejného 
osvetlenia podľa nahlášiek

• Priebežné opravy a údržby techniky – opravy 
apriebežná údržba techniky na kosenie malej i stro-
jovej techniky - traktor, vlečka, kosačiek, mulčovača ...

• Technické zabezpečenie akcií – deň matiek 
a MDD, dôchodcovia, deň Barce, beh Barcou...

• Začalo sa s realizáciou opravy časti chodníka 
Čkalovova

11. Špecifi kácia uznesení – 
úprava rozpočtu mesta Košice

V nadväznosti na požiadavky z rady starostov 
Mestské zastupiteľstvo Košice na svojom zasadnutí 
19.6.2019 schválilo dotácie z rezervného fondu a úp-
ravu rozpočtu pre mestské časti. Po akceptácií odsú-
hlasených požiadaviek pánom primátorom miestne 
zastupiteľstvo prijalo ako potvrdenie účelu uznese-
nia, ako budú môcť byť použité fi nančné prostriedky. 
Po prerokovaní v komisiách boli prijaté uznesenia

a, s c h v a ľ u j e 
použitie účelových fi nančných prostriedkov z re-

zervného fondu mesta Košice na základe uznesenia 
Mestského zastupiteľstva Košice č. 129 v objeme 
30.500,- € na „kapitálové výdavky – rekonštrukciu 
komunikácie Námestie mladých poľnohospodárov 
v rámci programu 6. Verejné priestranstvá a komu-
nikácie. 

b, s c h v a ľ u j e 
použitie účelových fi nančných prostriedkov od 

mesta Košice v objeme 14.000,- € v súlade s uzne-
sením Mestského zastupiteľstva Košice č. 131 na 
„bežné výdavky – opravy komunikácií a chodníkov 
v mestskej časti Košice – Barca“ v rámci programu 
6. Verejné priestranstvá a komunikácie. 

c, r u š í
uznesenie č. 21/02/2019 zo dňa 27.2.2019 ,kto-

rým bolo schválené použitie účelovej dotácie mes-
ta Košice v objeme 10.000,- € na „bežné výdavky 
– opravy chodníkov a komunikácií v mestskej časti 
Košice - Barca“ v rámci programu 6. Verejné pries-
transtvá a komunikácie;

d, s c h v a ľ u j e 
použitie účelovej dotácie od mesta Košice v obje-

me 10.000,- € na „kapitálové výdavky – úprava povr-
chu komunikácií Zichyho a Janitorova v mestskej časti 
Košice – Barca“ v rámci programu 6. Verejné pries-
transtvá a komunikácie.

12. Návrh I. zmeny programového rozpočtu na 
rok 2019

Navrhovaná 1. úprava rozpočtu zasahuje tri 
príjmové kategórie a dotýka sa dvoch programov, 
pričom rieši predovšetkým nadväznosť rozpočtu 
mestskej časti na úpravu rozpočtu mesta, ktorou boli 
zvýšené možnosti fi nancovania rozvojových projek-
tov mestských časti na majetku mesta.

Po rozprave bolo prijaté uznesenie: Miestne za-
stupiteľstvo mestskej časti Košice – Barca, ktoré 

s c h v a ľ u j e
1. úpravu programového rozpočtu pre rok 2019: 
zvýšenie bežných príjmov o 6.425,- €
zvýšenie kapitálových príjmov o 40.500,- €
zníženie bežných výdavkov o 1.775,- €
zvýšenie kapitálových výdavkov o 48.700,- €
t.j. celkový rozpočet včítane fi nančných operácií 

vyrovnaný v objeme:
• Príjmy 730.308,- €
• Výdavky 730.308,- €
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KRÁSNY „DEŇ BARCE“ JE ZA NAMI   

Scenár o Dni mestskej časti Barca sa nám na-
plnil aj tento rok, a to presne na záver letných 
prázdnin, 31.8.2019 od 14.00 hod. v našom 
krásnom Barčianskom parku.  

Ofi ciálne nám tento slnečný deň otvoril pri-
mátor Mesta Košice, p. Jaroslav Polaček a ná-
mestníčka pána primátora, p. Lucia Gurbaľová, 
spolu s p. starostom Františkom Krištofom.  

Pánovi primátorovi a pani námestníčke zá-
roveň ďakujeme za poskytnuté darčeky, ktoré 
boli použité ako odmeny pre deti v rámci súťaží 
a vystúpení. 

Tentokrát sme DEŇ venovali predovšetkým 
deťom, aby sa v závere prázdnin mohli poriad-
ne vyblázniť na skákacích hradoch, zajazdiť si 
na šliapacích kárach a zabaviť sa na trampolí-
ne vďaka OZ ZÁBAVISKO deťom, zatancovať 
si s Mickey, Minney a hrdinom Spidermanom, 
povoziť sa na poníkoch, zasúťažiť si, vytvoriť si 

niečo pekné v tvorivých dielňach či nechať sa 
„pomaľovať“ na tvár v spoločnosti RC STONOŽ-
KA. 

Hudobnú atmosféru nám  zabezpečil DJ 
Čiko a kapela Roman Vitkovský Band v zlože-
ní Henry Tóth, Emil Fratrík, Branislav Valanský 
a Ján Kopčák. Celé popoludnie nás sprevádzala 
moderátorka Katka, ktorá vedela ako motivovať 
malých odvážlivcov k vystúpeniu na pódiu. 

Týmto by sme sa chceli veľmi pekne po-
ďakovať riaditeľovi Krajského riaditeľstva PZ 
v Košiciach plk. JUDr. Radoslavovi Fedorovi 
a p. Marekovi Ďabolkovi, ktorí  zabezpečili veľký 
zážitok pre deti v podobe možnosti si vyskú-
šať rôzne vystavené zbrane, nepriestrelné vesty, 
sadnúť si do policajného auta či veľkého obr-
neného vozidla na prevoz peňazí. Ďakujeme aj 

prítomným pánom policajtom, ktorí boli ochot-
ní prísť a voči deťom boli veľmi milí a ústretoví.

Poďakovanie patrí aj Občianskemu združe-
niu OZ ZÁBAVISKO deťom za voľné jazdy na 
šliapacích kárach a využitie trampolíny a RC 
STONOŽKA za krásne tvorivé dielne, zabez-
pečenie športových aktivít a maľovania na 
tvár. Obe organizácie to zabezpečili bezplatne 
a v rámci našich spoločných dobrých vzťahov, 
za čo im patrí veľká vďaka.  

V neposlednom rade ďakujeme za vždy 
výbornú spoluprácu našim pracovníkom miest-
neho úradu, poslancom p. Monike Sedlákovej, 
p. Marekovi Rusnákovi a p. Mariánovi Kačmá-
rovi a všetkým, ktorí sa akokoľvek podieľali na 
príprave akcie „DEŇ BARCE.“

Fotografi e z tohto podujatia si môžete po-
zrieť aj na našej FB stránke „Mestská časť Košice 
– Barca.“  
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Stretnutie so starkými - pozvánka

Nové knihy v knižnici

Aj tohto roku opätovne pokračujeme v tra-
dícii predvianočných stretnutí starostu s naj-
staršími obyvateľmi Barce. Toto spoločenské 
posedenie je určené pre obyvateľov s trvalým 
pobytom v mestskej časti Košice – Barca, kto-
rí v roku 2019 dosiahli 80 rokov a viac, čiže 
pre všetkých starších ako 80 rokov. Vzhľadom 
k úpravám v legislatíve, ktorá sa týka ochrany 
osobných údajov, mestská časť nemôže na po-
zvánky využiť údaje zo svojej evidencie obyva-
teľov, ale občania, ktorí sa chcú tohto podujatia 
zúčastniť, sa musia na podujatie prihlásiť a po-
skytnúť svoje osobné údaje s písomným sú-
hlasom. Prihlášky sú zverejnené na webovom 
sídle www.barca.sk a je potrebné ich vyplniť 
a doručiť na miestny úrad mestskej časti Košice 
– Barca, Abovská 32 najneskôr do 25.11.2019. 
Bližšie informácie môžete získať u p. Bednáro-
vej, telefonický kontakt 055/7262416, emailový 
kontakt ekonomicky@barca.sk.

Otvorenie nového školského roku 
2019/2019 sa uskutočnilo na Abovskej 36 
dňa 2. septembra o ôsmej hodine s ma-
lým omeškaním. Po zaznení štátnej hymny, 
prednese poézie i pesničiek od Detského 
speváckeho zboru Anjelov pod vedením  
zakladateľky, vedúcej a dirigentky zboru je 
PaedDr.Gabriela Fenková zaznel potlesk. 
Po ňom s hlavným príhovorom vystúpil ria-
diteľ školy Mgr. Miroslav Gajdoš, ktorý struč-
ne oboznámil s výsledkami školy i predstavil 
ďalšie úlohy, ktoré všetkých čakajú. Osobitne 
sa prihovoril prváčikom, ktorých zároveň 
privítal. Krátkym oslovením sa prihovorili 
aj starostovia mestských častí pani Monika 
Puzderová  a František Krištof. Potom už na 
povel sa všetci odobrali do svojich tried a na-
plno začal školský rok.

Do našej knižnice pribudli ďalšie nové 
knihy, a to darom od MUDr. Richarda 
Rašiho, PhD., MPH, podpredsedu vlády 
SR, ktorý poskytol vzácne knihy, ktorých 
autorom je Dr. h. c. Ing. Rudolf Schuster, 
PhD. - slovenský politik, prozaik, drama-
tik, scenárista a bývalý prezident Sloven-
skej republiky. Osobitne v knihe „Hlavná“ 
máte možnosť spoznať mnoho ľudí, ktorí 
sa podieľali na vybudovaní Hlavnej. Ďa-
kujeme.

Starosta mestskej časti Košice – Barca
a členovia kultúrnej komisie pri miestnom zastupiteľstve

pozývajú najstarších obyvateľov mestskej časti Košice – Barca 
na predvianočné spoločenské posedenie

v utorok 3. decembra 2019 so začiatkom o 10.00 hodine 
v kultúrnom dome na Barčianskej ulici.

MS SČK a starosta MČ Košice – Barca Vás 
pozýva na odber krvi, ktorý sa uskutočnil 
v pondelok 18. novembra v čase od 7,15 do 
10,15 hod. v zasadačke miestneho úradu na 
Abovskej 32. Ďakujeme Vám v mene všet-
kých, ktorým Vaša krv pomôže.

Predsedníčka MS SČK, PhDr. M. Kmecová

Barčianska 
kvapka - 
pozvánka
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Nový školský rok
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Aj tento rok bežal projekt „Spoznaj behom Košice“ alebo “active life“, 
ktorého organizátorom je Mgr. Tomáš Gáll a jeho posledné letné kolo bolo 
práve v našej mestskej časti.

Tohtoročný podvečerný beh Barcou sa uskutočnil dňa 29. augus-
ta vo štvrtok podvečer so štartom a cieľom pri kaštieli – miestnom úrade 
na Abovskej 32.

Spoznaj behomSpoznaj behom Košice Košice

Po dvojročnej prestávke by sme radi 
nadviazali na tradíciu uvítania detí do živo-
ta našej mestskej časti. V minulých rokoch 
mestská časť Košice – Barca nemala k dispo-
zícii dôstojné a hygienicky vyhovujúce prie-
story, kde by sa mohla uskutočniť spoločná 
uvítacia slávnosť, preto členovia kultúrnej 
komisie navštevovali novonarodené deti 

v domácnostiach. Po uvedení  obnoveného 
a zmodernizovaného kultúrneho domu do 
prevádzky sa starosta s členmi komisie roz-
hodli pozvať deti spolu s ich rodičmi  do jeho 
priestorov. Za posledné dva roky sa v našej 
mestskej časti narodilo naozaj hojne detí, 
preto z kapacitných dôvodov kultúrneho 
domu pre menšie detičky narodené v roku 

2019 pripravíme nasledujúcu slávnosť v úvo-
de budúceho roka. Vzhľadom k úpravám 
v legislatíve, ktorá sa týka ochrany osobných 
údajov, mestská časť nemôže na pozvánky 
využiť údaje zo svojej evidencie obyvateľov, 
ale rodičia detí, ktorí sa chcú tohto poduja-
tia zúčastniť, sa musia na podujatie prihlásiť 
a poskytnúť svoje osobné údaje s písomným 
súhlasom. 

Prihlášky sú zverejnené na webovom 
sídle www.barca.sk a je potrebné ich vypl-
niť a doručiť na miestny úrad mestskej časti 
Košice – Barca, Abovská 32 najneskôr do 
31.10.2019. Bližšie informácie môžete 
získať u p. Bednárovej, telefonický kontakt 
055/7262416, emailový kontakt ekonomic-
ky@barca.sk. 

Uvítanie detí - pozvánka
Starosta mestskej časti Košice – Barca a členovia kultúrnej komisie pri miest-

nom zastupiteľstve srdečne pozývajú detičky narodené v roku 2018 v mestskej 
časti Košice – Barca spolu s ich rodičmi na slávnosť „Uvítanie detí do života“. 

Slávnosť sa uskutoční v stredu 6. novembra 2019 
so začiatkom o 17.00 hodine v kultúrnom dome na Barčianskej ulici.

Tejto slávnosti sa môžete zúčastniť aj Vy, 
ak má Vaše dieťa trvalý pobyt v mestskej časti Košice – Barca.
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Dňa 4. októbra o 15,00 hod. v spoločenskom 
pavilóne sa pod záštitou Rady seniorov v Koši-
ciach a primátora Košíc uskutočnilo slávnostné 
stretnutie členov všetkých klubov dôchodcov 
v Košiciach.

Stretnutie otvoril Richard Hergot z oddele-
nia kultúry mesta Košice, ktorý všetkých privítal, 
osobitne vedenie mesta, starostov a mestských 
poslancov s tým, že oboznámil v krátkosti 
s priebehom a pridal peknú báseň pre seniorov. 
Potom vyzval pána primátora Polačeka, ktorý 
poďakoval Rade seniorov a všetkým klubom 
dôchodcov a aj on pridal peknú báseň. Po krát-
kom programe seniorov z klubu zo Šace a Nad 
Jazerom so svojim príspevkom vystúpila aj pani 
námestníčka Gurbaľová, ktorá naviac pridala 
vlastnú báseň.

Potom pán primátor s pani námestníčkou 
ocenili jednotlivých členov klubov za ich čin-
nosť. Potom spoločne aj predsedom rady seni-
orov Jankom Cabanom ocenili spoločne kluby 
dôchodcov a ich predsedov. 

V ďalšej časti predseda rady seniorov pán 
Caban poďakoval starostom ktorí sú najmenej 
5 rokov vo funkcii za ústretovosť voči seniorom 
vo svojej MČ ako aj za spoluprácu s radou se-
niorov. Ako vhodnú príležitosť považoval práve 
Mesiac úcty k starším a toto slávnostné stretnu-
tie. Potom vyzval 6 starostov, medzi ktorými bol 
aj náš starosta František Krištof a odovzdal im 
ocenenie. Bližšie už aj o kultúrnom programe 
povie malá fotoreportáž.

Foto z akcie Miro Vacula

Dňa 20. 8. 2019 sa uskutočnilo slávnostné otvorenie výstavby priemy-
selného parku o rozlohe 70 000 m2 spoločnosti Panattoni Europe a Ac-
colade. Na slávnostnom osadzovaní základného stĺpu projektu Panattoni 
Park Košice Airport. Spolupráca, ktorá bola nadviazaná počas slávnost-
ného ceremoniálu bude korunovaná úspechom na všetkých zaintereso-
vaných stranách.  Okrem riaditeľa Panattoni Europa Pavla Sovička, jeho 
manažéra pre Slovensko Erika Ivanička sa zúčastnili  ďalší predstavitelia 
investora, staviteľov, obchodných partnerov, letiska... ďalej predseda KSK 

p. Trnka, námestníčka primátora pani Lucia Gurbaľová a starosta mestskej 
časti František Krištof. Po predstavení projektu, príhovoroch hostí sa us-
kutočnilo slávnostné osadenie stĺpa haly, kde zapózovali pozvaní hostia. 
Prvá časť projektu – hala – by mala byť ukončená do konca roku, s tým, 
že je už nájomca – prvým nájomcom je distribútor tabakových výrobkov, 
ktorý chce vytvoriť niekoľko desiatok pracovných miest - spoločnosť GGT, 
zaberie z jednej haly približne 30 percent.

Projekt je situovaný západne od spoločnosti Faurécia.

Nové pracovné možnosti

Október – mesiac úcty k starším
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Naša staroba je obraz nášho života. Jeseň 
života, ako sa o starobe poeticky píše, je pres-
ne to isté ako jeseň v prírode. Zbierame plody, 
ktoré môžu byť krásne, šťavnaté, ale aj nezre-
lé a červivé. Závisí od záhradníka ako sa stará. 
V našich životoch máme toho najdôležitejšieho 
záhradníka. Seba. Všetci raz zostarneme a ako 
je to v rozprávke o Troch grošoch budeme vra-
cať tretí groš svojím rodičom, druhý požičiava-
me svojim deťom a z prvého žijeme. Je v tom 
hlboká symbolika. Kolobeh grošov je totiž stály 
bez ohľadu na to, aké číslo v kalendári života 
odškrtávame. Je to kolobeh zviazanosti, vzá-
jomného sa učenia a chápania zmyslu života.

Podľa aktuálnych štatistík žije dnes na ce-
lom svete viac ako 600 miliónov seniorov. Na 
Slovensku je to vyše 900 tisíc obyvateľov vo 
veku 60 a viac rokov, ktorí tvoria 17% populá-
cie. Z toho 61% tvoria seniorky. Prognóza do 
budúcnosti hovorí, že do roku 2025 sa počet 
seniorov zdvojnásobí.

Priemerná dĺžka života u mužov 
je 71 rokov a u žien 82 rokov.

Európa starne, klesá pôrodnosť, čo vyvoláva 
demografi ckú krízu v Európe. Európske vlády 
neriešia jej príčiny. Hlavne návrat duchovných 
hodnôt, morálky a dôvery do života spoločnos-
ti, kde nebudú len peniaze jej hlavným cieľom 
je ich prvoradou úlohou. Svet budú stále viac 
obývať starí ľudia, teda budúcnosť patrí starším. 
Sú zdravými nositeľmi hodnôt, ktoré sa v dneš-
nej dobe strácajú. Sú vlastníkmi múdrosti, ktorú 
mladí potrebujú. Starí majú skúsenosti, vzdela-
nie a historickú pamäť. Aj deti a rodina musia 
cítiť zodpovednosť za svojich starých rodičov. 
Ctiť si ich, znamená vrátiť im dobro, ktoré od 
nich prijali. Voči rodičom nesmieme zaujať po-
stoj, aký nechceme, aby naše deti zaujali voči 
nám, keď budeme starí.

Deti a starí ľudia najviac potrebujú náš čas a 
lásku, nie drahé hračky a peniaze. V islamskom 
svete sú zriedka domovy pre starých, tí zostá-
vajú v rodine a starajú sa o vnúčatá. U nás sú 
domovy dôchodcov preplnené a nežijú v nich 
šťastní ľudia.

• Podoby staroby
Staroba je označovaná ako jeseň života, 

druhá mladosť, zlatý vek života alebo tretí vek. 
Je to čas, ktorý prebieha veľmi rôzne u rôznych 
ľudí - podôb staroby je tak veľa, koľko je ľud-
ských osudov.

Tak ako končí leto a začína jeseň, prichádza 
staroba, pomaly a nenápadne. Nedá sa jej vy-

hnúť a je jedným z najťažších období v živote 
človeka. Staroba je výzva a neznamená koniec 
životnej aktivity. Je vyvrcholením životnej etapy, 
v ktorej sa spája minulosť, prítomnosť a budúc-
nosť.

Prvé uvedomenie si staroby nastáva vo 
veku 50. rokov, postupne zosilňuje v 60. roku 
a defi nitívne nastáva v 70. roku života. V tej-
to poslednej etape žvivota sa pre človeka stáva 
veľmi dôležitá jeho minulosť. Nie je to len zdroj, 
z ktorého čerpá, ale ovplyvňuje aj samotné pri-
jatie, vyrovnanie sa so starobou a celkový postoj 
k životu.

Starnutie je teda individuálny proces kon-
krétneho človeka, ale je aj spoločenským prob-
lémom.

Tak ako každé vývinové obdobie, aj staroba 
má určitý význam. Hlavnou úlohou v starobe 
je dosiahnuť integritu vlastného života, ktorá 
sa prejavuje prijatím svojho života ako celku 
a  pochopením jeho zmyslu. Vyrovnanie sa so 
životom a jeho prijatím následne uľahčuje i vy-
rovnanie sa so smrťou.

• Krása staroby
Staroba ako etapa života má aj veľa výhod. 

Je to čas, keď sa začína " druhá mladosť". Výho-
dy zlatého veku života sú:

Spolu s ukončením zamestnania sa zvyšu-
je množstvo voľného času, ktorý môže človek 
venovať rozvíjaniu svojich záujmov, odpočinku, 
cestovaniu.

V tomto období sa často objavujú vnuci - 
dostatok voľného času a vlastné životné skú-
senosti môžu nájsť uplatnenie ako pomoc pri 
výchove.

Veľa ľudí sa rozhodne pre dobrovoľnícku 
prácu, aby využili svoje znalosti a čas pre dobro 
tých, ktorí to potrebujú.

Pre tých, ktorí túžia po vzdelaní, Univerzity 
tretieho veku ponúkajú štúdium v rôznych ob-
lastiach - ak doteraz na to nebol čas, na dô-
chodku je možné pokračovať vo vzdelávaní.

• Staroba blízkeho človeka - ako pomôcť 
starým ľuďom zvládať starobu:

Dajte pocítiť starým ľuďom, že ich potrebu-
jete - výskumy ukázali, že existuje spojitosť me-
dzi šťastím a pomáhaním iným. Keď niekomu 
dovolíte, aby vám pomáhal predlžujete mu tým 
život a vytvárate v ňom pocit spokojnosti. Po-
núknite im drobné práce - doma, v záhrade....

Spomínajte so starými rodičmi - vytvorte 
v rodine priestor na spominanie a prezeranie si 
fotoalbumov, zapojte do tejto činnosti aj vnú-

čatá. Nie je nič krajšie ako keď starí rodičia vnú-
čatám rozprávajú o svojej mladosti. Keď niekto 
spomína na svoje šťastné chvíle, cíti sa opäť 
šťastný.

Venujte im pozornosť, záujem a starostlivosť 
- ak je starší človek chorý zabezpečte mu maxi-
málne pohodlie a dobrú zdravotnú a ošetrova-
teľskú starostlivosť.

Ak váš blízky potrebuje starostlivosť a ne-
môžete mu ju zabezpečiť, využite služby špe-
cializovaných zdravotných opatrovateľov alebo 
dobrovoľníkov.

Staršie osoby potrebujú v živote cieľ, čin-
nosť, ktorá im zaberie čas a zaujme myseľ, ruky. 
Môžu to byť rôzne aktivity podľa ich stavu, 
zdravia, síl a potrieb staršieho človeka. Zapoje-
nie do rôznych klubov, krúžkov, tvorivých dielní 
a pod.

Ponúknite vášmu blízkemu cvičenia - pravi-
delné športovanie, relaxačné aktivity vhodné ich 
veku, ktoré zlepšuje schopnosti tela a zároveň 
pozitívne vplýva aj na psychiku.

Ponúknite im rôzne aktivity - návšteva ro-
diny, návšteva kultúrnych podujatí, športových 
podujatí, návšteva klubov dôchodcov, zabez-
pečte im seniorské pobyty v kúpeľoch a pod.

Starším ľuďom patrí úcta a preukázanie 
dôstojnosti - jemnosť si vyžaduje zvlášť kontakt 
s chorými ľuďmi, ktorí boli prinútení vzdať sa 
svojej samostatnosti a sú odkázaní na pomoc 
opatrovateľa.

• Buďte trpezliví v práci s nimi.
Venujte im časté návštevy a dlhé rozhovory.
Dobrá nálada a vhodné vyplnenie voľného 

času pomáha udržiavať duševnú sviežosť a ve-
die k predĺženiu života.

Vedieť zostarnúť je majstrovský kúsok, jeden 
z najťažších výkonov veľkého umenia múdrosti.

Naši drahí seniori prajem Vám pevné zdra-
vie, veselú myseľ, veľa úsmevu a elánu do živo-
ta. Prežite ďalšie roky obklopení láskou a úctou, 
pozornosťou v kruhu svojich najbližších. Nech 
je Vaša jeseň plná farieb, z ktorých každá bude 
znamenať jedno krásne prežité obdobie života.

Spracovala: Monika Sedláková

Október - Mesiac úcty k starším

V decembri v roku 1990 bol mesiac október vyhlásený Valným zhromaždením OSN 
za Mesiac úcty k starším a 1. október za Medzinárodný deň starších. Október je mesiac, 
ktorý je oslavou jesene života a pripomienkou úcty k všetkým starším ľuďom.

Staroba sa nás dotýka. Je prirodzenou súčasťou nášho života.

Zdravotnícke okienko
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Mnoho detí z Barce sa venuje svojim záľu-
bám. Medzi ne veľmi často patria rôzne druhy 
športov. 

Ich rodiny, v ktorých sa stal nejaký šport u ich 
dieťaťa jeho každodennou súčasťou vedia, že 
táto záľuba je dnes veľmi náročná na čas i ener-
giu. Navyše vôbec nejde o žiadnu lacnú zábavu. 
K bežnému členskému v nejakom športovom 
klube musíte k výdavkom pripočítať aj výdavky 
za vhodnú obuv, oblečenie či športovú výstroj. 
Avšak šport ponúka deťom ďaleko viac bene-
fi tov ako len fyzickú kondíciu či zábavu. Deti 
vďaka nemu môžu do života získať veľmi veľa.

Nedávno sa na sociálnej siete objavil príspe-
vok jedného otca, ktorý krásne vysvetlil, prečo 
si myslí, že športovanie dieťaťa je hodné toľkej 
energie a času.

Jeden z mojich priateľov sa ma opýtal ‘‘Prečo 
platíš tak veľa peňazí, aby sa tvoje deti mohli 
venovať všetkým svojim športom?‘‘ Musím sa 
priznať: neplatím za to, aby deti robili šport. 
Pravdupovediac, minimálne ma zaujíma to, 
akému športu sa venujú.

 Takže, keď neplatím za šport, za čo vlastne 
platím?

• Šport učí deti ďaleko viac ako len to, ako 
získať dobrú fyzickú kondíciu. 

• Platím za všetky tie momenty, keď sú moje 
deti tak unavené, že chcú prestať, ale nepres-
tanú.

• Platím za tie dni, kedy moje deti prídu zo 
školy a sú príliš unavené na to, aby išli na tré-
ning, ale aj tak idú.

• Platím za to, aby sa moje deti naučili byť 
disciplinované, sústredené a zapálené.

• Platím za šport pre moje deti, aby sa naučili 
starať sa o svoje telo a športové náradie.

• Platím za to, aby sa moje deti naučili praco-
vať s ostatnými, byť dobrými tímovými hráčmi, 
vľúdne, keď prehrajú a pokorné, keď vyhrajú.

• Platím za šport pre moje deti, aby sa na-
učili vyrovnať sa so sklamaním, keď nezískajú 
umiestnenie alebo titul, v ktorý dúfali, ale za-
každým, týždeň po týždni, sa vracajú a dávajú 
do toho opäť úplne všetko.

• Platím za šport pre moje deti, aby sa naučili 
vytvoriť si a dosiahnuť ciele.

• Platím za šport pre moje deti, aby rešpek-
tovali nielen seba, ale aj ostatných športovcov, 
funkcionárov a trénerov.

• Platím za to, aby sa moje deti naučili, 
že to trvá hodiny a roky tvrdej práce a tré-
ningu, aby sa človek stal šampiónom, a že 
úspech sa neprichádza za noc, ale potrebuje 
vytrvalosť.

• Platím za to, aby boli moje deti hrdé na 
svoje drobné úspechy, a aby pracovali na svo-
jich dlhodobých cieľoch.

• Platím za príležitosť, aby moje deti mali 
priateľstvá na celý život, aby si vytvorili spo-

mienky na celý život, a za to, aby boli také hrdé 
na svoje úspechy, ako som na ne hrdý ja.

• Platím za to, aby moje deti boli vonku na 
ihrisku alebo v telocvični namiesto toho, aby se-
deli pred obrazovkou...

Šport je o vytrvalosti a o tom, že sa dieťa na-
učí nevzdať. Nič lepšie mu do života nemôžete 
ponúknuť. / Zdroj: Shutterstock

...Mohol by som ešte pokračovať, ale v skrat-
ke, neplatím za šport. Platím za príležitosti, kto-
ré mojim deťom šport dáva, aby rozvíjali svoje 
vlastnosti, ktoré sa im budú hodiť po zvyšok 
života... A som si istý, že je to skvelá investícia!

Autor neznámy - Prevzaté 

Význam športovania pre deti

Matej Valent horný rad 4 zľava, fl orball: ATU Košice – 
1. miesto  Majstrovstvá Slovenska, Mladší žiaci

Chlapci hokejisti na spoločnom hokejovom 
Faith&Sechny hockey academy júl 2018

Liba akademia Hockey Liba Academy 11, Jakub 
Valent kapitán sezóna 2018/2019

Chlapci Valentovci : Jakub, Matej a Michal Valent Liba akademia Hockey Liba Academy 11, Jakub 
Valent a Matej Valent brankár  v sezóne 2018/2019)

HC Košice HT5, Michal  Valent  v sezóne 2018/2019

Predstavme si pár deti, ktoré vedia  už čo je deliť svoj čas medzi športom, školou a voľným časom a vzorne reprezentujú našu Barcu.
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28.5.2019 sa konalo veľmi príjemné 
stretnutie s pani Dianou Lokšovou, au-
torkou kníh Moji zeleninkoví kamaráti 
a Moji ovocní kamaráti. Sú to zbierky 
básní o ovocí a zelenine pre najmenších 
čitateľov, prostredníctvom ktorých chcela 
autorka priblížiť deťom aj menej známe 
druhy a pomôcť mamičkám prekonať 

nechuť  ich ratolestí ku ovociu a zele-
nine. Knižky máme aj v našom fonde 
v miestnej knižnici. Besedy sa zúčastnili 
škôlkári z Barce a Šebastoviec so svojimi 
pani učiteľkami. Sprievodným podujatím 
boli aj aktivity, do ktorých sa deti veľmi 
radi zapájali a svedčia o tom aj priložené 
fotografi e.

Beseda o knihe

V našom Barčianskom parku je stálo čo vy-
lepšovať. V rámci projektu na zveľadenie sme 
v posledných týždňoch vysadili v parku 30 kusov 
vzrastlejších tisov obyčajných, 70 ks brečtanu 
popínavého a 30 ks vavrínovca lekárskeho, a to 
v blízkosti detského areálu a konečnej zastávky 
električky č. 4, resp. k vstupu do parku. Účelom 
tejto výsadby je okrem skrášlenia vytvoriť aj ce-

loročnú protihlukovú clonu z priľahlých komu-
nikácií. Zároveň boli vysadené aj ďalšie trvalky 
v rámci parku a záhonov. Bližšie už niekoľko 
fotozáberov.

Tento projekt, resp. aktivita sa uskutočnili  
vďaka fi nančnej podpore Nadácie SPP a Eustre-
am, za čo im aj touto cestou ďakujeme.

Ďalšia výsadba v parku

So zármutkom oznamujeme, že dňa 8. októbra 2019 vo veku 75 rokov zo-
mrel bývalý starosta našej mestskej časti Košice - Barca, pán Ladislav Buľko,  
ktorý pôsobil ako starosta  v rokoch 1990 - 2002.  Posledná rozlúčka s ním 
bola v sobotu, 12. októbra 2019 o 10.00 hod. v rímskokatolíckom kostole v 
Barci a na miestnom cintoríne.

Ďakujeme za prácu, ktorú pre našu mestskú časť a jej obyvateľov vykonal. 
Venujme mu spomienku s modlitbou.

Nech odpočíva v pokoji!

Smútočné oznámenie†
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■ Lakomcovi chýba všetko, 
chudákovi málo, 

múdremu nič.
Latinský výrok

■ Každý musí veslovať 
takým veslom, aké má.

Anglické príslovie
■ Skutočná odmena
je múdrosť, skutočný 

poklad je pokoj.
 Stuart a Linda Macfarlanovci

Na zamyslenie

Víkend 8. a 9. septembra znamenal pre Bar-
cu záplavu ľudí i áut v smere k letisku na jednej 
strane a obsadená obloha rôznymi leteckými 
akrobaciami s patričným zvukovým efektom.. 

Na nebi sa postupne predstavili leteckí ak-
robati a bolo vidieť vzlietať aj komerčné linky 
z dráhy letiska, či vyhliadkové lety vrtuľníkom. 
Bohatý program spestrili aj súťaže o zoskok pa-
dákom.

Ľudí zaujal vrtuľník Sikorsky UH-60 Black 
Hawk či práškovacie lietadlo Čmeliak.

Zaskákali si aj parašutisti, jeden za druhým 
hladko pristávali na vopred určené miesto.

Špičkový športový letecký akrobat Zoltán 
Veres z Maďarska ukázal svoje umenie, to, čo 
predviedol, ľuďom doslova vyrážalo dych.

Letecký deň počas soboty ponúkol aj ukáž-
ku vzdušných bojov z druhej svetovej vojny, či 

zručnosť ďalšieho špičkového akrobata Artura 
Kielaka z Poľska. Do obeda sa prišlo pozrieť asi 
osemtisíc ľudí a ďalší stále prichádzali. Program 
sa odohrával v priestoroch Letiska Košice, Aero-
klubu Košice a v Múzeu letectva v Košiciach, ok-
rem prehliadok boli súčasťou leteckého dňa aj 
rôzne sprievodné aktivity pre deti i dospelých.

Bližšie už povedia fotografi e z akcie, ktorých 
autorom je pán Rado Mlýnek.

Letecký
deň
nad Barcou

Možno ste si všimli, že počas leta vďaka 
dobrovoľníkom vzniklo za telocvičňou v par-
ku „detské ihrisko“ s využitím odpadu z paliet, 
pneumatík, piesku a pod. Urobili sa domček, 
preliezka, lavica, stôl a iné 
hracie komponenty pre-
važne už nepotrebného 
materiálu, ktoré sa natreli. 
V súčasnosti však už platí 
legislatíva na pravidelnú 
kontrolu – previerku stavu. 
Pri posudzovaní detského 
ihriska v parku – pri elek-
tričke s platným bezpeč-
nostným certifi kátom bolo 
konštatované pri tomto 
„amatérskom ihrisku“, že 
pokiaľ nebudú odstránené 
vytknuté nedostatky – ih-
risko je považované za 
nebezpečné a potrebné je 

ho odstrániť. Napriek tomu, že išlo o „zbytočnú 
prácu“ muselo byť ihrisko odstránené. Snáď sa 
podarí na budúci rok zakúpiť nejaké originálne 
detské ihriskové komponenty.

Ihrisko zmizlo
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Všetko, čo potrebujete pre zdravie, nájdete v záz-
vore, vraví orientálne príslovie. Používanie zázvoru vo 
výžive aj na liečebné účely má dlhú históriu. Zázvor 
je známy ako liek už oddávna. Liečivé vlastnosti zá-
zvoru sa vysoko cenili v krajinách východu, v Európe 
aj v Amerike.

Stáročné skúsenosti s používaním zázvoru sa stali 
základom tradičného ľudového liečiteľstva. Použí-
vanie tejto rastliny však ostávalo dlho empirické. Až 
zistenie, že zázvor dokáže syntetizovať a hromadiť 
celý rad biologicky aktívnych látok, ktoré majú liečivý 

účinok na ľudský organizmus, umožnilo zásadne 
zmeniť spôsob užívania zázvoru tým, že ho posta-
vilo striktne na vedecké základy.

Zázvor s botanickým názvom ďumbier lekár-
sky je tropická trávovitá trvalka, ktorá dorastá až 
do výšky 90 cm. Rastie na veľmi teplých miestach 

a  vzhľadom pripomína trstinu. Žlté kvety s purpu-
rovými okrajmi a podobajú na orchideu. Zázvor je 
veľmi staré korenie. História používania zázvoru pri 
prechladnutí, horúčke alebo malomocenstve má 
už tisícročia. Zázvor sa spomína v dielach Konfucia, 
ktorý žil niekoľko storočí pred Kristom. Už vtedy sa 
zázvor používal nielen ako najvzácnejšie korenie, ale 
aj ako veľmi účinný prostriedok na počatie mužské-
ho potomka. Gréci si vysoko cenili zázvor pre jeho 
schopnosť zlepšiť trávenie. Dioscorides tiež liečil záz-
vorom tráviace problémy.

Hrejivý účinok
Rímski legionári miešali zázvor s makom, anízom, 

kardamónom, koriandrom, kôprom a korením v úp-
rimnej viere, že tento prostriedok dodá silu a vzbudí 
bojového ducha. Rimania ním liečili aj očné choroby. 
Staroveký rímsky lekár Galénos napísal: „Muži sa vy-
liečia z pohlavnej impotencie, ak budú jesť sladkos-
ti obsahujúce med, zázvor, kardamón a muškátový 
oriešok.“

Veľký význam má teplo, ktoré zázvor v tele uvoľ-
ňuje. Keďže obsahuje veľa vlhkosti, začne hriať až po 
určitom čase, no aj tak je veľmi hrejivý. Zázvor zmier-
ňuje a vstrebáva opuchy. Posilňuje pamäť, podporu-
je trávenie, stimuluje žiadostivosť a mierne uľavuje 
žalúdku. V tradičnom indickom lekárstve vychádza-
júcom z ajurvédy sa zázvor považuje za najlepšie 
korenie a univerzálny liek, ktorý stimuluje, utišuje, 
odstraňuje vracanie, nadúvanie, bolesti a zápal kĺbov 
a kŕče v brušnej dutine.

V knihe Múdrosť vekov, kde sú zhrnuté poznatky 
starovekej arabskej medicíny Orientu, sa okrem iného 
spomínajú tieto vlastnosti zázvoru: Zázvor sa pou-
žíva na zastavenie hnačky spôsobenej pokazeným 
jedlom, pretože dokáže odstrániť škodlivé účinky je-
dov živočíšneho pôvodu. Zázvorové obklady sa pou-

žívajú na opuchy, ktoré sa vytvorili z lymfy, vodnatosti 
a chladu. Roztlčený suchý zázvor možno pridať do 
mäsového vývaru a takto ho jesť. Považuje sa to za 
užitočný liek na bolesti kĺbov a ochorenie z vlhka a 
chladu, ako aj na opuchy spôsobené chladom. Záz-
vor sa používa aj ako korenie po jedle, pretože po-
máha stráviť potravu.

Zázvor je všeobecne známy dezodorant, ktorý 
odstraňuje zápach z úst aj pach metabolitu vína. 
Zložky éterického oleja zázvoru sa vylučujú potnými 
žľazami a potláčajú nepríjemný pach potu. Zázvor sa 
používa takmer v každej tradičnej kuchyni. Má prí-
jemnú vôňu a ostrú korenistú chuť. Zjemní chuť po-
lievok, predovšetkým slepačieho vývaru a mäsového 
bujónu. Zmiešaný so soľou sa používa na ochutenie 
syrov, mäsových výrobkov, rýb, vareného kuracieho 
mäsa, pečeného mäsa a zeleniny. Zo všetkých cuk-
roviniek sa obľúbenou pochúťkou kráľovnej Alžbety 
I. stali zázvorníky.

Jej záľuba v zázvore časom nadobudla národ-
ný charakter – v Anglicku začali variť špeciálne pivo 
„ginger ale“. V súčasnosti v Európe a v Amerike je to 
populárny liek na zlé trávenie. V Indii sa vyrába nie-
koľko druhov zázvorovej múky. Je súčasťou mnohých 
koreninových zmesí vrátane karí. V Číne je zázvor 
nemenej populárny, tam z neho dokonca vyrábajú 
džem. V krajinách Juhovýchodnej Ázie sú známe zá-
zvorové džemy s pomarančovou  kôrou.

Zázvorový čaj
Osobitnú pozornosť si zasluhuje zázvorový čaj. 

Zvyčajne sa dáva jedna čajová lyžička nadrobno po-
sekaného koreňa alebo mletého zázvoru na jeden 
pohár vriacej vody. Nechá sa zakrytý lúhovať 20–30 
minút. Tento nápoj sa pije oveľa príjemnejšie, ak 
sa doň pridá med. Pri prechladnutí je to spoľahlivý 
prostriedok, ktorý pomáha rýchlo obnoviť pracovnú 
schopnosť. Stimuluje vylučovanie hlienu, potláča ka-
šeľ a zmierňuje podráždenie v hrdle. Zázvor sa vý-
borne kombinuje aj s inými čajmi – s harmančekom, 
feniklom, mätou, citrónom a medom.

Podľa knihy N. I. Danikova 
Liečivý zázvor  pripravila (bs), Ikar 2019

Patrí všetkým rodičom, žiakom a zamest-
nancom školy, ktorí sa dňa 28. septembra 2019 
(v sobotu) zúčastnili dobrovoľnej brigády na na-
šej škole a prispeli tak ku jej skrášleniu.

Brigáda sa uskutočnila  pri príležitosti Týždňa 
dobrovoľníctva. Počas brigády sa bude maľoval 
plot a upravoval sa areál školy. Všetok materiál 
potrebný k práci poskytla škola. 

Katarína Uhrinová, ZŠ Abovská 36

Zázvor

Veľké ĎAKUJEM 


